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Parlament České republiky 

POSLANECKÁ SNĚMOVNA 

2018 
8. volební období 

 

ZÁPIS 
z 5. schůze 

Výboru pro zdravotnictví, 

která se konala dne 9. ledna 2018 

 

v místnosti č. 48/Konírna – Malostranské náměstí 7/19, Praha 1  118 26  

 

 

 

Přítomni byli:  prof. MUDr. Věra Adámková, CSc.  

MUDr. Milan Brázdil  

Andrea Brzobohatá  

MUDr. Jaroslav Dvořák  

PaedDr. Alena Gajdůšková  

MUDr. Kamal Farhan  

MUDr. Miloslav Janulík 

MUDr. David Kasal 

Karla Maříková  

MUDr. Jiří Mašek 

doc. PaedDr. Ilona Mauritzová, Ph.D.  

Mgr. Jana Pastuchová 

Ing. Petr Pávek 

Bc. Daniel Pawlas  

PhDr. Olga Richterová, Ph.D.  

doc. MUDr. Bohuslav Svoboda, CSc.  

prof. MUDr. Julius Špičák, CSc.  

Ing. Petr Třešňák   

prof. MUDr. Vlastimil Válek, CSc., MBA, EBIR.  

MUDr. Jiří Ventruba 

prof. MUDr. Rostislav Vyzula, CSc. 

 

Omluveni:   Ing. Hana Aulická Jírovcová  

MUDr. Jiří Běhounek  

MUDr. Vít Kaňkovský  

 

 

 

Schůzi výboru zahájila v 17.00 hodin předsedkyně výboru, paní profesorka Věra 

Adámková. Přivítala všechny přítomné hosty. Zdůvodnila termín konání 5. schůze.  

 

Poté seznámila přítomné s programem schůze: 
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1) Vládní návrh novely zákona o léčivech – EU - /sněmovní tisk 5/ 

2) Harmonogram svolávání schůzí výboru  

3) Sdělení předsedkyně výboru 

4) Různé 

5) Návrh termínu a pořadu 6. schůze výboru  

 

Proběhlo hlasování o programu: PRO: 20, PROTI: 0, ZDRŢELO SE: 0. (Usnesení  

č. 20 přijato) 

 

 

 

 

AD 1) Vládní návrh zákona, kterým se mění zákon č. 378/2007 Sb., o léčivech a o 

změnách některých souvisejících zákonů (zákon o léčivech), ve znění pozdějších 

předpisů - /sněmovní tisk 5/ 

 

Prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – uvedla tento bod a předala slovo panu 

ministrovi Vojtěchovi, který novelu zákona odůvodnil. 

 

Mgr. et. Mgr. Adam Vojtěch, ministr zdravotnictví – zdůraznil, že cílem návrhu na 

zajistit transpozici směrnice Komise č. 2016/1214 ze dne 25. července 2016, kterou se mění 

Směrnice č. 2005/62 ES, pokud jde o standardy a specifikace systému jakosti pro transfuzní 

zařízení. Překládaný návrh novely zákona je vlastně technickou normou a umožňuje vydat 

vyhlášku, která bude v souladu se směrnicí a určí správnou praxi uplatňování standardů. 

Platnost transpozice směrnice vyprší 15. 2. 2018. Pokyny jsou v současné době využívání ve 

zdravotnických zařízeních na bázi dobrovolnosti. Kolem tohoto návrhu se vede i debata 

týkající se elektronického receptu. Uvedl, že předložil pozměňovací návrh, který se týká 

zrušení sankcí za vypsání receptu v listinné době. Požádal o podporu zákona o 

pozměňovacího návrhu. 

 

Posl. Rostislav Vyzula, zpravodaj zákona – navázal na slova pana ministra. 

Připomněl, že projednávání návrhu novely zákona bylo přerušeno ve výboru v obecné 

rozpravě. Uvedl, že se konala se schůzka se zástupci Ministerstva zdravotnictví, týkající se 

hlavně vyhlášky. Domluva na dalším postupu. Byly předloženy dva pozměňovací návrhy – 

jeden návrh, pana poslance Dvořáka byl stažen.  

 

Prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – připomněla, že vyhlášku, která byla 

platná od 30. listopadu 2017, obdržel výbor až těsně před Vánoci. Zopakovala, že navrhované 

odložení sankcí dává prostor pro vypořádání se lékařů s povinností předepisovat elektronický 

recept. Vyhláška je k dispozici na výboru. 

 

Mgr. et. Mgr. Adam Vojtěch, ministr zdravotnictví – uvedl, že elektronické recepty 

je mediálně silné téma. Dle pana ministra systém funguje – není v kolapsu. Ne všichni lékaři 

jsou však zaregistrování, ale jsou v nějaké fázi evidence.  

 

Posl. Rostislav Vyzula, zpravodaj zákona – sdělil osobní zkušenosti s používáním e-

receptu. Je dobře, že se systém nezablokoval. Někteří lékaři mají vydána přístupová data již 

od r. 2011, již neplatí. Jak se mají domáhat znovuzískání přístupových kódů? V současné 

době není možno o ně požádat.  
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Další diskuse se zúčastnili posl. David Kasal, který navrhl získávat ve dvouměsíčních 

intervalech od Ministerstva zdravotnictví zprávu, jak systém funguje; posl. Jiří Ventruba – 

jak budou fungovat lékařky na mateřské dovolené a jak lékaři v důchodu, aby mohli 

předepisovat sobě a své rodině – to mu zodpověděla, že toto je uvedeno ve vyhlášce. 

 

Posl. Vlastimil Válek – vyjádřil se optimisticky ohledně e-receptu. Chtěl by vědět, jak 

dopadl původní pilotní projekt e-receptu. Také otázka jak předepsat a za jakých podmínek 

recept sobě. Požádal o odpověď Ministerstvo zdravotnictví.  

 

Posl. Petr Třešňák – uvedl, že v současné době platí, že výrobci léčiv jsou povinni 

dodávat všem distributorům, to však nemá úplně oporu v zákoně. Uvedl, že předložil 

pozměňovací návrh, jenž následně stáhl z objektivních důvodů týkajících se notifikačního 

procesu, který by se týkal § 77, kde by se plnila jednoduchá věta: „Tržní podíly distributorů 

stanovuje Státní ústav pro kontrolu léčiv.". Požádal náměstka ministra zdravotnictví pro 

legislativu a právo Policara, zda by mohl zmínit, kdy by výbor mohl tuto věc předložit, kdy by 

to bylo vhodné.  

 

JUDr. Radek Policar, náměstek ministra zdravotnictví pro legislativu a právo – 

ministerstvo by toto nedoporučovalo řešit v rámci této novely. Dotýká se to oblasti, na kterou 

by byla třeba technická notifikace tohoto návrhu. Znamenalo by to, že by po načtení tohoto 

pozměňovacího návrhu nemohla Sněmovna pokračovat po dobu 3 měsíců ve schvalování 

tohoto návrhu. Pokračovat by se mohlo až po schválení Evropskou komisí. Tento sněmovní 

tisk primárně řeší transpozici Evropské směrnice o transfuzní službě, kde je třeba rychlé 

přijetí tohoto zákona. Ministerstvo je však otevřeno diskusi o tomto v rámci příštího návrhu 

novely zákona, který by měl být předložen v dohledné době – během několika příštích 

měsíců. To je jediný pragmatický důvod.  

 

 Posl. Vlastimil Válek – připomněl svůj stažený pozměňovací návrh, který navrhoval 

změnu definice použití transfuzního přípravku jinak než intravenózně a požádal, aby 

ministerstvo tomuto věnovalo svoji pozornost i přesto. Požádal o odpověď MZd ohledně 

svého předchozího dotazu: jak předepisovat pro rodinu.  

 

Mgr. et. Mgr. Adam Vojtěch, ministr zdravotnictví – přislíbil zpracování zpráv pro 

MZd ohledně elektronického receptu.  

 

MUDr. Kamal Farhan – ještě jednou potvrdil slova náměstka ministra zdravotnictví 

Policara, že v této novele se jedná o transpozici. Upřesnění, zda brzké předložení další novely 

zákona o léčivech znamená první polovina r. 2018? 

 

 

Posl. Olga Richterová – uvedla, že Pirátům nejde ani tak o termín předložení novely, 

ale co je to za legislativu, která je navázána na vypočítání distribučního podílu na trhu. 

JUDr. Radek Policar, náměstek ministra zdravotnictví pro legislativu a právo – 

nerozumí otázce. 

Posl. Olga Richterová – upřesňuje – Piráti potřebují upřesnit, kdo má pravomoc říct, 

jak velký podíl na trhu má daná distribuční firma.  
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JUDr. Radek Policar, náměstek ministra zdravotnictví pro legislativu a právo – tato 

oblast se týká úpravy, která je v ČR transponována z obecné Směrnice 2008/83 z Kodexu 

společenství pro humánní léčivé přípravky a pokud v této oblasti děláme změnu, která se 

dotýká právě této transpozice, musíme to technicky notifikovat v Evropské komisi, aby to 

buď potvrdila, nebo nikoli. O to zde jde. Bylo nutné zdržení. Kdyby se teď probíral, načetl a 

byl schválen návrh tohoto sněmovního tisku.  

Posl. Milan Brázdil – Požádal o možnost vystoupení veřejnosti.  

 

Posl. Vlastimil Válek – Pokud bych byl ortoped v nemocnici, měl bych kartičku, 

pokud bych měl soukromou praxi, znovu požádám SÚKL a dostanu jinou kartičku? Budu 

chodit z nemocnice A do nemocnice B s kartičkou, musí to tak dělat stážisté? 

 

Prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – To je elektronický podpis. Známe o 

pacientů tašky plné léků naprosto si protiřečících. 

 

Mgr. et. Mgr. Adam Vojtěch, ministr zdravotnictví – to je výhoda e-receptu, že lékař 

uvidí, zda pacient lék vyzvedl či nikoli. To v současném systému nelze. Je to jedna z výhod.  

 

Posl. David Kasal  - žádost, pokud by bylo možno ve zprávách SÚKLU porovnat 

minulé a aktuální období na normální a elektronické recepty, má-li SÚKL čísla o výdeji.  

 

Prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – dala hlasovat o návrhu na vystoupení 

veřejnosti v diskusi.  

 

 

Proběhlo hlasování o vystoupení veřejnosti: PRO: 19, PROTI: 0, ZDRŢELO SE: 0.  

 

 

MUDr. Milan Kubek, prezident ČLK – poděkoval za možnost vystoupení a 

podporu ministra zdravotnictví i výboru. Je však kritický. Diskuse ukazuje míru chaosu. 

V realitě nic nefunguje. ČLK již dlouho hájí postoj, že elektronické recepty mohou být za 

určitých podmínek užitečné. Musí však zůstat nepovinné. Pojišťovny již dáno údaje mají, jen 

je zveřejnit. Proč je takový tlak na prosazení e-receptu. V jiných státech povinné není. 

Absurdní je, když stát uloží povinnost a teprve pak přemýšlí, jak umožní občanům, aby ji 

naplňovali. Poděkování podle něj patří lékárníkům a lékařům, kteří když nemohou vystavovat 

elektronické recepty, tak je ignorují a vypisují léky postaru. Práva pacientů u lékařů – 

psychiatrů, kteří mají strach ze všeho. Tito lidé nemají důvěru v systém elektronických 

receptů. Vnímá návrh pana ministra jako odklad o rok. Problém u lékařů seniorů – většina jich 

je na venkově – ordinují v několika ordinacích – stojí to za snížení kvality péče? Přenesení 

údajů není jednoduché. Nejsou vyřešení souběhy a zástupy v nemocnicích. Když bude 

fungovat lékový záznam, stále nebude známa léková informace: neví se, co si pacient vyzvedl 

a co pacient skutečně užívá. Musí se věřit pacientovi, že opravdu lék užívá.  Prováděcí 

vyhláška vyšla pozdě – až 30. listopadu. Proč si SÚKL nedělá validace sám, když na 

stránkách ČLK je seznam všech lékařů, kteří jsou registrováni v komoře. ČLK validuje sama. 

Lituje, že posl. Dvořák stáhl pozměňovací návrh k nepovinnosti vystavovat recepty.  

 

Mgr. et. Mgr. Adam Vojtěch, ministr zdravotnictví – to co pacient dostane, bude dle 

e-receptu jasné. Má výhody, větší přehled nedošlo-li k záměně. Tyto informace dnes lékař 

nemá. Ne se vším souhlasí, ale e-recept podporuje a dělá se maximum pro osvětu. Pozdržet 
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vše, by bylo naopak pro lékaře, kteří dodrželi svoji zákonnou povinnost a zaregistrovali se na 

SÚKLu, by byla neúcta. Připravovali se a teď by se řeklo, že vše bylo zbytečné.  

 

Posl. David Kasal – poděkoval prezidentovi ČLK. Myslí si však, že by se věci 

neměly zaměňovat. Chce navázat na slova ministra – přidaná hodnota e-receptu je patrná. Je 

důležité řešit to, co teprve přijde. Důležité jsou interakce. Kdo bude řešit? ČLK by měla dávat 

návrhy, jak se bude řešit. Pokrok je nutný. Systém platí krátce a není možné ho ještě hodnotit. 

Z osobní zkušenosti zatím vše funguje.  

 

Posl. Jana Pastuchová – je pobouřena, že pan prezident ČLK se odkazuje na 

psychiatrické pacienty.  

 

PharmDr. Lubomír Chudoba, prezident ČLeK – dle něj není situace úplně dobrá. 

Pro první dva dny „ostrého provozu“ byla zřízena pohotovostní linka. Budou se muset řešit 

problémy s SÚKLem. Bude muset být jiná registrace do systému. Přijde mnoho nových 

lékařů i lékárníků a nebudou schopni ihned od začátku fungovat. Do systému se musí dostat 

návykové látky. Lékárníci se snaží být nápomocni. Slibují spolupráci – nutné řešit problémy 

rychle.  

 

Posl. Julius Špičák – od začátku vidí problém v komunikaci a propagaci. Každý nový 

systém generuje řadu dílčích problémů, které jsou potřeba za pochodu řešit. Mohl být vydán 

metodický pokyn nebo jednotný software. To uděláno nebylo. Jestliže se bude exekutiva 

chovat vstřícně a bude nápomocna, nebudou se systému bát i starší lékaři. 

 

Posl. Jiří Mašek – podíl na tom mají všichni. Odložení sankcí je v tuto dobu 

optimální. Poděkování starším lékařům, že jsou v systému. Mělo by být učiněno maximum 

pro edukaci starších lékařů.  

 

Mgr. Marek Hampel, Gremium majitelů lékáren – na problémy se upozorňovalo 

předem. Provozovatelé lékáren nedostali žádnou peněžní podporu, aby nedošlo ke kolapsu. 

Veškeré náklady nesli sami. Byl učiněn průzkum mezi členy grémia – není podpora. Věří 

slovům pana ministra, že všechny předepsané recepty, jak tištěné tak elektronické, budou 

proplaceny. Prosí o zohlednění tohoto v budoucím dohodovacím řízení.  

 

Prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – oznámila, že ověřovatelem pro tuto 

schůzi výboru byl určen pan prof. Válek, seznámila přítomné s pozměňovacím návrhem pana 

ministra k tomuto tisku.  

 

 

Proběhlo hlasování o předloţeném pozměňovacím návrhu ministra zdravotnictví: PRO: 

17, PROTI: 0, ZDRŢELO SE: 3. Návrh byl přijat. 

 

 

Poté předala slovo zpravodajovi tohoto tisku posl. Rostislavu Vyzulovi, který 

seznámil přítomné s návrhem usnesení č. 21 k tomuto bodu.  

 

 

Prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – dala hlasovat o předloženém usnesení. 
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Proběhlo hlasování o takto navrţeném usnesení: PRO: 16, PROTI: 0, ZDRŢELO SE: 4. 

(Usnesení č. 21 přijato) 

Ad 2 Harmonogram svolávání schůzí Výboru pro zdravotnictví 

 

Prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – navrhla vzhledem k vytíženosti všech 

přítomných schůze výboru konat pravidelně vždy ve středu od 14.00 h.  

 

 

Ad 3 Sdělení předsedkyně Výboru pro zdravotnictví 

 

Prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – informovala o obdržených podnětech ke 

změně zákona o zdravotnických prostředcích. Problematika je to složitá, která naráží na 

legislativní problémy, které se týkají i Ministerstva průmyslu a obchodu. Dále informovala o 

podnětu k revizi dalšího vzdělávání ve zdravotnictví v oboru pediatrie. Ministerstvo 

zdravotnictví se již tomuto problému věnuje ve spolupráci se zástupce pediatrie ve výboru 

posl. Davidem Kasalem. Připravují odborný materiál. Poděkovala poslancům, kteří stáhli své 

pozměňovací návrhy k léčivům – v současné době není nikdo činit konkluzní závěry, projekt 

elektronického receptu je čerstvý. Je brzy na hodnocení.  

Další schůze Výboru pro zdravotnictví se by se předběžně konala 31. ledna – je však 

možné, dle projednávání ve Sněmovně, že bude nutné svolat výbor ještě dříve. Paní 

předsedkyně požádala o včasné předkládání pozměňovacích návrhů k novelám zákonů 

(nejpozději v pátek před výborem, který bude ve středu) na ty, které budou předloženy těsně 

před schůzí výboru, nebude brán zřetel, není možno je zapracovat.  

Schůze výborů budou pravidelně konány ve spolupráci s Ministerstvem zdravotnictví. 

Pravidelná budou také setkání s odbornými komorami. Výbor se bude věnovat problémům 

pacientů a problémům v medicíně. Uvedla, že věří v konstruktivní debaty nad tématy a 

zákony. Vyzdvihla význam Výboru pro zdravotnictví. Vyzvala veřejnost k předkládání 

problémů a podnětů. Konstatovala, že statistická ročenka za r. 2016 uvádí, že zemřelo o 3400 

lidí méně než v roce 2015, ale stále je zemřelých o 2400 více než v r. 2014. Je třeba jednat 

k dobru pacientů. Čerpání zdravotní péče by mělo být solidární, úroveň českého zdravotnictví 

je v mnoha oborech na velmi vysoké úrovni.  

 

Prof. Věra Adámková, předsedkyně – Ukončila 5. schůzi Výboru pro zdravotnictví.  

 

Schůze skončila v 18.15 hodin.  

Za správnost: Mgr. Martin Blaţek 
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prof. MUDr. Vlastimil Válek, CSc., MBA, EBIR, v. r.         prof. MUDr. Věra Adámková, CSc., v. r.  

                        ověřovatel výboru                         předsedkyně výboru 


